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Sarlós István 
megyénkben 

Sarlós István, az MSZMP Politikai Bizottságának 
tagja, a Hazafias Népfront Országos Tanácsának főtitkára 
tegnap megyénkbe látogatott. Szegeden, az MSZMP Csong-
rád megyei Bizottságán dr. Komócsin Mihály, az MSZMP 
KB tagja, a megyei pártbizottság első titkára fogadta. 
Sarlós István ezután részt vett és felszólalt a megyei párt-
végrehajtóbizottság ülésén, amely a népfrontmozgalom VI. 
kongresszusa óta végzett és a VII. kongresszus előkészí-
tésével kapcsolatos megyei tevékenységét tárgyalta meg. 

Konferencia 
Az Eötvös Loránd Fizikai 

Társulat ifjúsági konferenci-
át, rendezett tegnap, pénte-
ken a Magyar Tudományos 
Akadémia Központi Fizikai 
Kutató Intézetében. A kon-
ferencia témája: A szilárd 
testek kutatása. 

Kitüntetés 
A Magyar Népköztársaság 

Elnöki Tanácsa dr. Fekete 
Károlynak, a Legfelsőbb Bí-
róság elnökhelyetesének 
több évtizedes munkásmoz-
galmi tevékenysége, vala-
mint az igazságügy területén 
kifejtett eredményes mun-
kássága elismeréseként 60. 
.születésnapja alkalmából a 
Szocialista Magyarországért 
Érdemrend kitüntetést ado-
mányozta. 

A kitüntetést Traumann 
Rezső, az Elnöki Tanács he-
lyettes elnöke pénteken, teg-
nap adta á t Jelen volt a ki-
tüntetés átadásakor dr. SziU 
bereky Jenő. a Legfelsőbb 
Bíróság elnöke. 

(MTI) 

Közlekedés, hírközlés 
A magyar—jugoszláv köz-

lekedési és hírközlési albi-
zottság Keszthelyen tartotta 
13. ülését A két küldöttség, 
amelyet Urbán Lajos közle-
kedés- és postaügyi állam-
titkár, illetve Milenko Si-
kics jugoszláv szövetségi 
közlekedési és hírközlési mi-
niszterhelyettes vezetett, 

megtárgyalta az együttműkö-
dés eddigi eredményeit: a 
közös vasúti határállomások 
megépítésében végzett mun-
kát, a kétoldalú és tranzit 
személy- és áruszállítási fel-
adatok végrehajtását. Az al-
bizottság megvizsgálta a 
közúti és légi szállítások ja-
vításának lehetőségeit is. 

Ojítísi börze és kiállítás 
Az egyes vállalatoknál 

már jól bevált újítások szé-
lesebb körű megismerésére, 
átadására-átvételére teremt 
lehetőséget kohó- és gépipa-
ri technika házában pénte-
ken megnyílt I. budapesti 
újítási börze és kiállítás. A 

Áz interferonról 
Sajtótájékoztató 

az Egészségügyi Minisztériumban 
Az utóbbi hónapokban 

mindinkább az érdeklődés 
homlokterébe került az in-
terferon nevű „gyógyszei-" 
amely — bizonyos esetek-
ben! — daganatos és víru-
sos betegségek gyógyítására 
használható. Magyarorszá-
gon egyelőre nem alkalmaz-
zák. Előállítására. illetőleg 
gyártására irányuló kutatá-
sok azonban már jó ideje 
folyamatban vannak. Gya-
korlati eredményekre azon-
ban csak a távolabbi jövő-
ben lehet számítani — mon-
dották pénteken az Egészség-
ügyi Minisztériumban. tar-
tott sajtótájékoztatón. 

Dr. Petrányi Gyula, az 
Egészségügyi Tudományos 
Tanács elnöke, dr. Eckhardt 
Sándor professzor, az Orszá-
gos Onkológiai Intézet fő-
igazgatója, és dr. Petrányi 
nyi Győző. az Országos 
Haematológiai és Vértransz-
fúziós Intézet transzplantáci-
ós immunológiai osztályá-
nak vezetője válaszolt az 
újságírók kérdéseire. Min-
denekelőtt elmondták: az 
interferon az embert fehér-
vérsejtek egyik terméke, bio-
lógiailag igen aktiv gyógyá-
szati szer, hatása abban áll, 
hogy védelmet nyújthat a 
daganatos betegségek és a 
vírusos fertőzések egy bizo-
nyos csoportjával szemben. 

Nem újkeleíű felfedezésről 
van szó. Az interferont egy 
angol kutató fedezte fel több 
mint húsz évvel ezelőtt, majd 
egy finn tudós a 70-es évek 
eleién olyan eliárást dolgo-

zott ki, amellyel a finn vér-
ellátó központban már a 
gyakorlat; gyógyászati alkal-
mazáshoz szükséges mennyi-
séget tudtak előállítani. 
Egyetlen dózis előállításához 
két liter vérre — ehhez pe-
dig öt donorra — van szük-
ség. A beteg kezelése több 
évet vesz igénybe, naponta 
három dózisra van szüksége. 
Nem nehéz utánaszámolni, 
milyen mennyiségű „nyers-
anyagból" vonható ki annyi 
interferon, amennyinek mái-
gyakorlati jelentősége van. 
Jelenleg a világon összesen 
400—500 beteg gyógyimsuiíöz 
elegendő interferon áll ren-
delkezésre. 

Ezerszeresére növelheti az 
interferon-termelést, ha tö-
megméretűvé tehető, hogy 
az emberi fehérvérsejtekből 
kivonják azokat a géneket, 
amelyektől az interferon 
származik, s átültetik bak-
tériumokba, úgy, hogy azok 
folytassák tovább a termelést. 
Ez azonban, mint a sajtótá-
jékoztatón erre felhívták a 
figyelmet nem megy máról 
holnapra, jóllehet már mu-
tatkoznak a kezdeti eredmé-
nyek. 

A témához tartozik, hogy 
az interferon iránti érdek-
lődést különösképpen felfo-
kozta az első szovjet—ma-
gyar közös űrrepülés, amely-
nek során — miként a vi-
lágsajtó is hírül adta — a 
magyar űrhajós interieron-
kutatási feladatokat is ka-
pott. (MTI) 

szakszervezetek budapesti 
tanácsa szervezésében meg-
rendezett börzére azért is 
nagy szükség van, mert az 
országos találmányi hivatal 
legutóbbi felmérése szerint 
az egyszer már bevezetett 
műszaki újításoknak, talál-
mányoknak mindössze egy 

! százaléka cserél gazdát, pe-
dig ezek jó része másutt is 
hasznosítható lenne. Rend-
szeres cseréjük több száz 
millió forint megtakarítást 
jelentene a népgazdaságnak, 
hiszen csak a beküldött több 
mint 900 műszaki alkotás 
egyszeri bevezetése is 365 
millió forint hasznot ered-
ményez évente. Éppen ezért 
a börze ideje alatt külön 
szakmai napokat is tartanak, 
amelyen egy-egy ágazat kép-
viselői közelebbről is meg-
ismerkedhetnek az őket ér-
deklő újításokkal. 

A november 29-ig nyitva 
tartó kiállításon több mint 
200 budapesti és vidéki vál-
lalat 410 újdonságának mo-
dellje is látható. 

skossáo kezdete 
Gyermeknevelésről be-

szélgettek hozzáértő 
szakemberek: pedagó-

gusok, orvosok, pszichológu-
sok és mások. Valamelyi-
kük megjegyezte, hogy a 
gyermek nevelése, gondozá-
sa már születése előtt el-
kezdődik. Minden bizonnyal 
így igaz, hiszen bármilyen 
példát analizálunk, kiderül, 
hogy nem csupán a szüle-
tésig kell visszakanyarod-
nunk, hanem jóval hátrább. 
Ezek alapigazságok, éppen 
ezért érvényesek még a gaz-
dasági életre is. Vegyük pél-
dának a takarékosságot, 
mely évek óta erősen fog-
lalkoztat mindenkit. Gazda-
sági vezetők és politikusok 
takarékosságra szólítanak 
föl bennünket —, joggal, hi-
szen a világpiaci \hszonyok 
is erre kényszerítenek min-
denkit. Hogyan és miként 
kezdjünk el jobban taka-
rékoskodni a gazdasági élet-
ben? Azt mondják, hogy 
ésszerűen kell gazdálkodni, 
mert az már eleve magá-
ban fotrlalja a takarékossá-
got is. Ezen sem szabad vi-
tatkozni, mert teljes mér-
tékben igaz. 

Világviszonylatban az ener-
giával bajlódnak legtöbbet, 
ebből logikusan következik, 
hogy az elsők között kell 
foglalkozni az energiataka-
rékossággal. Különösen ak-
tuális ez ilyenkor, amikor 
egyébként is többet fogyasz-
tunk belőle, hiszen hideg 
van, fűteni is kell. Nemré-
giben tartották meg azt a 
szemináriumot, amelyen az 
energiatakarékossággal fog-
lalkoztak. Az energiafo-
gyasztásnak több ágazata 
szóba került, köztük a ház-
tartásoké. Adatokkal bizo-
nyították, hogy a háztartások 

villamosenergia-fogyasztása 
az összes energiafogyasztás-
hoz mérten is jelentősen nö-
vekszik. Minél fejlettebbé 
válik egy ország, minél ma-
gasabbra emelkedik a la-
kosság általános életszínvo-
nala, annál több villamos 

Emlékezés Wemer Leóra 
Hagyomány folytatása 

ziiiefesna 
Seres Gyulát, a munkás-

mozgalom régi szegedi har-
cosát 70. születésnapja al-
kalmával tegnap, péntek 
délután vörös szegfűcsokor-
ral, ajándékkal és a megyei 
pártbizottság üdvözlő levelé-
vel köszöntötte az MSZMP 
Szeged városi bizottságán 
Gyárfás Mihály, a megyei 
pártbizottság titkára és 
Török József, az MSZMP 
Szeged városi bizottságának 
első titkára. 

A jó egészségű ünnepelt a 
BM nyugdíjasa, eredeti szak-
mája kőműves. J 934 óta tag-
ja a pártnak, és vesz részt 
a munkásmozgalomban. 
Húsz éve pártcsoportvezető, 
ma is, mint a Belváros II. 
pártalapszervezet tagja. 

Munkásmozgalmi tevé-
kenysége miatt 1942-ben 
munkaszolgálatra vitték, 
ahonnét sebesülten Horvát-
országba szökött. Tizennyolc 
évi BM-szolgálat után fő-
törzsőrmesterként ment 
nyugdíjba. 

Kitüntetései: a Szocialista 
Hazáért Érdemérem, a Fel-
szabadulási Jubileumi Em-
iékérem, a Magyar Népköz-
társasági Érem arany foko-
zata, a Munkás-Paraszt Ha-
talomért Érdemérem, Kivá-
ló Szolgálatért Érdemérem. 

Nyugdíjasként kedves az 
elfoglaltsága; van három 
unokája és két dédunokája, 
velük tölti idejének nagy 
részét. Szerinte ez a bol-
dog öregkor. 

Weiner Leó nevét viseli 
péntek óta a Liszt Ferenc 
Zeneművészeti Főiskola 
egyik tanterme. Bensőséges 
ünnepségen leplezték le a 
róla elnevezett teremben a 
kiváló komponista és zene-
pedagógus mellszobrát. Rie-
ger Tibcr szobrászművész 
alkotását. Ezzel folytatódott 
az a kedves hagyomány, 
amellyel a főiskola emlé-
ket állít egykori nagyjainak. 
Bartók Béla és Hubay Je-
nő, a zenem "vészeli főiskola 
volt igazgatói után most 

már Weiner Leó nevét is 
őrzi terem a zeneakudernia 
épületében. A kilencvenöt 
esztendeje született, és húsz 
éve elhunyt Kossuth-díjas 
művész fél évszázadon át 
volt a főiskola tanára. 

A terem- és szoboravató 
megemlékezésen Lukács Pál, 
a főiskola rektorhelyettese 
méltatta Weiner Leó mun-
kásságát és felcsendült a 
nagy zeneszerző G-moll vo-
nóstriójának első tétele a 
főiskola növendékeinek tol-
mácsolásában. (MTI) 

energiát igényel közvetlen 
környezetében, háztartásá-
ban. 

Az összes villamosener-
gia-felhasználásból hazánk-
ban a háztartások 17 szá-
zalékkal részesednek, de ez 
az arány erőteljesen nö-
vekvő, hiszen a nálunk fej-
lettebb műszaki, technikai 
szinvonalon levő országok-
ban ez az arány nagyobb. 
Az NSZK-ban például 27, az 
USÁ-ban pedig 30 százalé-
kot tesz ki. Ezeket az ada-
tokat korábban másodrendű-
nek értékelték, de amióta 
energiaválságot élünk, gyor-
san reflektorfénybe került 
a háztartások villamosener-
gia-fogyasztása is. A taka-
rékosságnak egyik módja 
volt az is, hogy ebben az 
esztendőben hazánkban is 
bevezették a' nvári idő—á-
mítást. Ezzel jelentős villa-
mos energiát takarítottunk 
meg. Egy jugoszláv közgaz-
dász mondta, hogy ők már 
bánják, hogv nem követ-
ték a legtöbb európai or-
szág példáját, de jövőre ná-
luk is minden bizonnyal 
bevezetik a nvári időszámí-
tást. s egy órával előre iga-
zítják az órák mutatóit. 

A Szovjetunióban ugyan-
csak azt tervezik, hogy 
1981-ben bevezetik a 

nyári időszámítást, s április 
elsején egy órával előbbre 
állítják az órákat. Számí-
tásaik szerint ezzel legalább 
2 milliárd kilowattóra elekt-
romos energiát takarítanak 
meg az országban. Már csak 
azért is érdekes ez a hír, 
mivel a Szovjetunió bősége-
sen rendelkezik villamos 
energiával, mondhatnánk azt 
is, hogy nincsenek rászorul-
va arra a 2 milliárd kilo-
wattóra mennyiségre. Viszont 
az is régi igazság, hogy min-
denki azzal takarékoskodhat, 
amije van. Az előbbivel el-
lentétes híradást is hallot-
tunk. Az NDK kormánya be-
jelentette, hogy jövőre nem 
vezetik be a nyári időszámí-
tást. A döntést azzal indo-
kolják, hogy az idei áttéré-
süknek nem volt említésre 
méltó eredménye, nem ho-
zott megtakarítást az ország 
energiafölhasználásában, sőt 
egyes esetekben még több-
letköltségeket okozott. 

A hazai értékelések szerint 
nálunk érdemes volt az órá-
kat előreigazítani, s jövőre 
is alkalmazni fogják a nyári 
időszámítást. A közgazdászok 
azonban aláhúzzák, hogy el-

sősorban ne az órák muta-
tóival közelítsenek a háztar-
tások villamosenergia-fo-
gyasztásához, hanem már a 
„gyermek születése előtt" 
próbálkozzanak a majdani 
energiafogyasztásra hatni. 
Hivatkozhatnánk a fejlett 
ipari országokra, ahol az 
energiaválság kirobbanása-
kor számos intézkedést tet-
tek, s a háztartási készülé-
keket eleve úgy tervezték, 
hogy azok kevesebb energi-
ával működjenek. Mivel a 
háztartási készülékek élet-
tartama nem oly hosszú, 
mint például az ipari beren-
dezéseké, így az itt megva-
lósításra kerülő energiaraci-
onalizálási program is ha-
marabb érvényesülhet. Ér-
demes néhány adatot is köz-
readni ennek bizonyítására: 
az USA-ban a legtöbb ház-
tartási berendezés energia-
fogyasztásának mérséklésére 
legkevesebb 20 százalékot 
határoztak meg. Ennél is fi-
gyelemre méltóbb eredmé-
nyeket értek el az NSZK-
ban, ahol az elmúlt tizenöt 
év alatt mosógépeknél 60 
százalékos, forróvíz-tárolók-
nál több mint 30. villamos 
tűzhelyeknél 25. hűtőgépek-
nél 24 százalékos energia-
megtakarítást értek el, és a 
fejlesztést nem hagyták abba. 

Mi jelentős lépéshátrány-
ba kerültünk, bár ami ké-
sik, az még nem múlt el, — 
szokták mondani. Ebben az 
évben meg is jelent, a két 
minisztériumunk közös ren-
delkezése, amely tartalmazza 
a villamos háztartási készü-
lékek energiaküszöb-paramé-
tereit. Ügy tervezik, hogy 
külön hitelt nyújtanak azok-
nak, kik olyan készülékeket 
terveznek és gyártanak, me-
lyeknek energiaigénye mér-
sékeltebb a réginél, s min-
den tekintetben fölzárkózik 
a világszínvonalhoz. 

A takarékosság kezdete 
valahol ennél a pont-
nál leledzik, a vállalati 

tervezés, az elhatározás stá-
diumában. S itt található az 
a kiindulópont is, amely a 
leendő exportnál meghatá-
rozó szerepet játszhat. Kül-
kereskedő mondta egy sze-
gedi gépészmérnöknek, hogy 
a vásárló első kérdő monda-
ta manapság így hangzik: — 
mennyit fogyaszt? Nehogy 
félreértsék, nem a kereskedő 
ital- és ételszükséglete felől 
érdeklődött, hanem a fölkí-
nált berendezések étvágyára 
volt kíváncsi. 

Gazdagít István 

A magyar és a szaviet 
írószövetség egyiiUiiiűködése 

Képünkön (balról jobbra): Török József, Seres Gyula 
Gyárfás Mihály 

Pénteken Budapesten Do-
bozy Imre, a Magyar írók 
Szövetségének elnöke és 
Szergej Szartakov, a Szov-
jetunió írószövetségének tit-
kára aláírta a két szövetség 
1981—85-re szóló együttmű-
ködési programját. Az ese-
mény alkalmából Garai Gá-
bor Kossuth-díjas költő, az 
írószövetség főtitkára nyi-
latkozatot adott. A többi kö-
zött megállapította: 

— A szovjet és a magyar 
írószövetség közötti együtt-
működés az utóbbi évtizedek-
ben különösen megerősödött, 
sokrétűvé vált. Kialakultak 
az olyan fórumok, amelyek 
együttes céljainkat szolgál-
ják, így például közös meg-
beszéléseken kidolgozzuk egy-
és kétéves munkaterveinket, 
s rendszeressé váltak a szép-
irodalom fordítására és kia-
dására alakított vegyes bizott-
ság ülései. A két ország al-
kotóit kölcsönösen meghív-
juk egymás kongresszusaira, 
irodalmi évfordulók megün-
neplésére. 

Együttműködésünkben ú j 
színfoltot jelentett az a né-
hány éve megkezdett folya-
mat, amelynek során magyar 

írók a Szovjetunióban szer-
zett tapasztalataik, szovjet 
alkotók pedig Magyar-
országon szerzett élmé 
nyeik alapján közös 
kötetben jelentették meg mű-
veiket. Közvetlen kapcsola-
tok alakultak ki az irodalmi 
napilapok és folyóiratok kö-
zött is. 

— A most aláírt, öt évre 
szóló együttműködési progra-
munkban is megfogalmaztuk, 
hogy a szovjet és a magyar 
írószövetség közötti együtt-
működés továbbfejlesztése 
elvi jelentőségű. A kommu-
nista és a szocialista építés 
nagy feladatai megoldásának 
jelenlegi időszakában fokozo 
dik a szovjet és a magyar 
írók közötti alkotói kapcsola-
tok további elmélyítésének a 
jelentősége. Továbbra is rend-
szeresen megtartjuk együttes 
üléseinket, konzultációinkat, 
amelyeken megvitatjuk az 
együttműködés legfontosaob 
kérdéseit. 

Az írók további lehetősé-
get kapnak arra, hogy huza-
mosabb ideig tartózkodjanak 
egymás országaiban. 

(MTI) 


